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الملخص

هدفت هذه الدراسة الى التعرف على مستوى تطبيق الحاكمية المؤسسية في
الشركات المساهمة العامة الاردنية الصناعية والخدمية المدرجة في بورصة عمان خلال
المرحلتين الاسترشادية (2008-2005) والالزامية (2015-2009).» وتحديد اثر هذا
المستوى من التطبيق بشكل عام على الحد من التعثر المالي» وذلك بالاعتماد على قواعد
الحاكمية المؤسسية المتعلقة بمجلس إدارة الشركة» وإجتماعات الهيئة العامة» وحقوق
المساهمينء والإفصاح والشفافية.

ولتحقيق أهداف الدراسة تم استخدام أسلوب تحليلا نحتوى (المضمون) منواقعا
لتقارير السئوية لشركات العيئة» والتى تتضمن الافصاح عن قواعد الحاكمية المؤسسية التي
طبقتها الشركات بناءا على الاستبيان المعتمد من قبل هيئة الاوراق المالية. تكونت عينة
الدراسة من (93) شركة صناعية وخدمية (48 شركة متعثرة» حققت خسائر لمدة تساوي
سنتين متتاليتين فأكثرء و47 شركة غير متعثرة» اقرب ما تكون للشركات المتعثرة من
حيث حجم الاصول)» خلال الفترة (2015-2005)» وبذلك تكون عدد مشاهدات
الدراسة (855).

من أهم النتائج التى توصلت اليها هذه الدراسة ان تطبيق قواعد الحاكمية المؤسسية
له دور هام في الحد من التعثر المالي في الشركات المساهمة العامة» وان مستوى تطبيق
الحاكمية المؤسسية لدى شركات العينة غير المتعثرة بلغ (89.88/) مقابل (74.93/)
للشركات المتعثرة» وذلك في الفترة الإلزامية لتطبيق الحاكمية.

ومن اهم توصيات الدراسة التأكيد على ضرورة الالتزام التام بمتطلبات الحاكمية
المؤسسية كونها احدى الآليات الحامه في الحد من التعثر المالي في الشركات المساهمة
العامة» وتفعيل الدور الرقابي لهيئة الاوراق المالية في متابعة هذا الالتزام» كما تؤكد
الدراسة على تفعيل الدور الرقابي لدائرة مراقبة الشركات - وزارة الصناعة والتجارة -
في متابعة الشركات المتعثرة.
























Abstract

This study aimed to identify the level of applying corporate governance
in the Jordanian public shareholding industrial and service companies listed
on Amman Stock Exchange during the advisory stage of corporate
governance (2005-2008) and compulsory stage (2009-2015), and to identify
the impact of this level of application on reducing financial distress, relying
on the following corporate governance rules: boards of directors, general
assembly meetings, rights of the shareholders and disclosure and
transparency.

To achieve the objectives of the study the content analysis approach,
based on actual annual reports of sample companies, was used to fill the
corporate governance questionnaire as approved by the Securities
Commission. The final sample consisted of (95) industrial and Service
Company (48) of them were financially distressed, they incurred losses for
two or more consecutive years,and (47) non-financially distressed companies,
that were as close as possible to financially distressed companies in terms of
assets size), during the study period (2005-2015),making study total
observations (855).

The most important results of this study were: Applying corporate
governance rules have an important impact on reducing financial distress in
public shareholding companies, and that the level of applying Corporate
Governance during the compulsory stage was (89.88%) in the Non-
financially distressed companies compared to (74.93%) in the financially
distressed companies.

[bookmark: _GoBack]The most important recommendations of the study are: There is a need
to emphasize the full compliance with the requirements of the Corporate
Governance rules, being one of the important mechanisms to prevent
financial distress in public shareholding companies, and to activate the role of
the Securities Commission follow-up on corporate compliance. The study
also emphasize the importance of the supervisory role of the Companies
Control Department - Ministry of Industry to follow-up distressed companies.
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